
Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Přístavy pro normální dětství
Občanské sdružení propaguje náhradní rodinnou péči, staví pěstounům domy a pomáhá jim v dalším životě

Tradice, umění a příroda místo televize
Alternativní mateřská škola je místem, kde vychovávají děti podle jejich přirozenosti a aktuálních potřeb

TŘINEC – To nejlepší pro děti bez 
rodičů jsou noví rodiče! S výstiž-
ným heslem funguje na Třinecku 
občanské sdružení Filadelfi e – Pří-
stav Oldřichovice (FPO), do jehož 
vedení patří také bývalý štajgr Ivo 
Sysala. Vazby na těžební společnost 
však má zejména díky její Nadaci 
OKD. Ta podpořila projekty terén-
ní psychologické poradny a výstav-
by domu pro pěstounské rodiny.

„Náplní naší práce je podpora 
náhradní rodinné péče. Jde nám 
tedy o to umisťovat co nejvíce dětí 
z ústavů a dětských domovů do nor-
málních rodin. Aby své dětství 
prožily tak, jak se má,“ vysvětloval 
Sysala s tím, že FPO má tři hlavní 
aktivity. První je propagace náhrad-
ní rodinné péče – informování 

veřejnosti, že něco takového existu-
je a potencionálních pěstounů, jak 
na to. Další je výstavba domů pro 
rodiny „s velkým srdcem, ale malým 
bytem“ – pro pěstouny, co už doma 
děti mají, chtěli by si osvojit další, 
avšak bytové podmínky jim to nedo-
volují. A poslední je následná péče – 
spolupráce s rodinami, aby se setká-
valy a trávily společně volný čas.

Sdružení pracuje
s osmi rodinami,

které mají celkem
třicet osvojených

a čtyři vlastní děti.
„Součástí následné péče je také 

terénní psychologická poradna. Tu 
můžeme provozovat díky příspěv-
ku Nadace OKD,“ uvedl Sysala. 
Tato první podpora od NOKD byla 
162 tisíc korun v programu „Pro 
radost“. Následoval rovný mili-
on korun v programu „Pro zdra-
ví“ na projekt s názvem Děti patří 
do rodiny – výstavbu konkrétního 
domu v třinecké části Karpetná, 
kam se už tento měsíc mají přistě-
hovat pěstouni z Olomouce, kteří 
vychovávají tři děti a o další tři usi-
lují.

Nejde přitom o první „pěstoun-
ské“ bydlení. V místní části Oldři-
chovice žijí ve dvou domech dvě 
rodiny dohromady s jedenácti dětmi. 
Na dalším konci města – v Oslůvkách 
– dostal FPO darem jiný objekt, který 

nechali zrekonstruovat. A v samotné 
Karpetné to bude rovněž druhý dům 
pěstounů. „Jsou to takové přístavy – 
bezpečná útočiště pro děti z domovů 
a ústavů,“ řekl Sysala.

FPO funguje osmým rokem. 
Začátky byly při sdružení Filadelfi e 
(z řečtiny „Bratrská láska“), které se 
na sídlišti Slezská ve Frýdku-Místku 
staralo, aby děti a mládež nepodlé-
haly svodům ulice. Později k tomu 
přibyla pomoc dětem z dětských 
domovů a ústavů. „Když tak bilan-
cuji, uvědomil jsem si, že jsme zapo-
mněli na sedmé výročí vzniku, bylo 
to letos 17. března. Slavit to budeme 
až při předávání domku pěstounům, 
na který přispěla Nadace OKD,“ 
konstatoval Sysala. Radek Lukša

OSTRAVA – Čtení pohádek místo 
televize, živá hudba místo repro-
dukované, budování lásky k pří-
rodě, vztahu k lidovým tradicím 
a umění. I v tom je jinakost Alter-
nativní mateřské školy (AMŠ) 
v ostravských Mariánských 
Horách. Součástí její netradiční 
výchovy jsou také různé „slav-
nosti“ pro děti i rodiče související 
s konkrétním datem v kalendáři či 
ročním obdobím, které pořádají 
díky Nadaci OKD.

„Zaměřujeme se na přírodu, 
přirozenost, umění a umělecké 
činnosti, protože ty jsou zdrojem 
moudrosti. Vycházíme z princi-
pu takzvané waldorfské peda-
gogiky spočívající ve vzdělávání 
podle rozvoje, proměn, potřeb 
dětí. Jde i o renesanci přiroze-
nosti v našem přetechnizovaném 
světě,“ vysvětlila ředitelka Yvetta 
Ellerová. Školka je to malá, nav-
štěvuje ji momentálně ve dvou tří-
dách jen 48 dětí.

Každý den zde má svůj „rytmus“ 
odvíjející se od čísla sedm – hry, 
ranní kruh, svačina, pobyt venku, 

oběd, spánek, hry. „Nemáme tady 
žádná elektronická média, tedy 
s výjimkou počítače v kanceláři. 
Zpíváme a hrajeme na klavír, lyru, 
tibetské mísy. Čteme pohádky,“ 
líčila Ellerová s tím, že lásku k lite-
ratuře má po dědovi, horníkovi. 
Ten rád rodině předčítal a jeho 
vánočními dárky byly knihy.

A jelikož přirozené jsou i „jiné“ 
děti, zařadili v AMŠ do jejich 
kolektivu autistu. „Přijímají ho 

naprosto normálně. Vzájemně se 
od sebe učí,“ popsala ředitelka. 
Kolektiv pedagogů tvořený běž-
ně pouze ženami u nich posílil 
ze stejných důvodů jeden muž. 
Neobvyklý je v alternativní školce 
také koutek s originálními obra-
zy místních umělců či udržování 
lidových obyčejů hrou a tvůrčí 
činností.

NOKD podpořila částkou 150 
tisíc korun právě poslední uve-

denou aktivitu. „O příspěvek 
na rozvoj tradic jsme žádali více 
organizací, ale vyslyšeni jsme 
byli jen u ní. Vždyť si tady taky 
připomínáme i hornickou pat-
ronku Barboru,“ doplnila ředi-
telka. „Školkové slavnosti“ pořá-
dali od září mj. při příležitosti 
svátků svatého Martina, Miku-
láše, Vánoc, Tří králů, Hromnic 
a naposledy také Velikonoc.

Radek Lukša

Nadace OKD poskytla sdružení Filadelfi e – Přístav Oldřichovice milion...

Staré středisko má nahradit...

…na vybudování domku o velikosti 6+1 pro rodinu s osvojenými dětmi.

Alternativní mateřská škola pořádala také velikonoční slavnost. V netradiční školce nechybí mužský pedagog ani malá obrazárna.
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Junáci chtějí 
z unie dotaci 
na klubovnu
NOVÝ JIČÍN – Když po pádu totality 
znovu ožívala organizace Junáků, 
získala její pobočka v Novém Jičíně 
od tehdejšího národního výboru jako 
klubovnu dům v ulici U Jičínky 9. A už 
tehdy byl určen k demolici! Skautské 
oddíly v něm však dokázaly fungovat 
dalších dvacet let, až díky Nadaci 
OKD přišel čas na zásadní změnu.

„Všelijak jsme objekt celou 
tu dobu udržovali. Nejprve jsme 
dělali přístavbu, protože prostory 
nevyhovovaly, pak jsme nechali 
opravit podlahy, elektroinstalace 
a sociální zařízení. Nakonec jsme 
ale stejně zjistili, že se více vyplatí 
ten dům zbourat a postavit nový,“ 
konstatoval Václav Dobrozemský, 
vedoucí novojičínského střediska.

A proto se zrodil projekt na poří-
zení dokumentace pro rekonstrukci 
skautských kluboven a vznik centra 
volnočasových aktivit. NOKD ho 
podpořila v programu „Pro Evropu“ 
částkou 109 tisíc korun. Za tyto 
peníze však Junáci stavět nebudou 
– všechny je použili právě na pro-
vedení projektové dokumentace, 
aby získali dotaci z EU.

„Rozhodli jsme se využít 
příležitosti unie, jejího moravsko-
slezského regionálního operačního 
programu. V lednu jsme náš pro-
jekt podali, teď je ve fázi hod-
nocení. Jestli nás vyberou, to se 
dozvíme za pět nebo šest týdnů,“ 
řekl Dobrozemský. Skauti žádají 
z „evropských“ peněz 15,7 milionu 
v českých korunách na novou 
klubovnu.

„Bude to středisko Pagoda. 
Dvoupatrovou dřevostavbu 
navrhnul kopřivnický architekt 
Kamil Mrva. Chceme zde vybudo-
vat zázemí pro oddíly i centrum 
volného času včetně lezecké 
stěny, konferenčního sálu, učebny 
výtvarné dílny. Spolupracujeme 
s neziskovkami, které tam budou 
mít své prostory,“ popisoval skaut-
ský vedoucí. uzi
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...moderní klubovna Pagoda.


